
        

ACTA DE LA III SESSIÓ DEL CONSELL DE CENTRES VALENCIANS EN L'EXTERIOR DE LA COMUNITAT
VALENCIANA.-

El dia 1 de febrer de 2018, a les 14.15 hores de Madrid (Espanya), en la Sala 6 de l'Edifici B0 de la
Ciutat Adva. 9 d'Octubre, C/ de la Democràcia, núm. 77, de València, s'inicia la III sessió  del Consell
de Centres Valencians en l'Exterior, presidida pel conseller de Transparència, Responsabilitat Social,
Participació i Cooperació, Manuel Alcaraz Ramos. 

Assistixen a la reunió:

-En representació de la Generalitat i institucions valencianes, les persones següents:

• En representació de l'Acadèmia Valenciana de la Llengua, el seu president, Ramón Ferrer
Navarro.

• En representació  del  Consell  Valencià  de  Cultura,  la  consellera  del  Consell  Valencià  de
Cultura, Ana Noguera Montagud.

• En representació  del  Consell  en matèria  de  Memòria  Històrica,  la  directora  general  de
Funció Pública, Eva Coscollá Grau.

• En representació del  Consell  en matèria  de Relacions  Exteriors,  la  directora general  de
relacions amb la Unió Europea i l’Estat, Daría Terrádez Salom.

• En representació de la Generalitat en matèria de turisme, la directora general de Turisme,
Raquel Huete Nieves.

• En  representació  de  la  Generalitat  en  matèria  de  cooperació  al  desenrotllament,  la
directora general de Transparència i Participació, Aitana Mas Mas.

• En representació de les universitats Públiques Valencianes, Cristóbal Miralles, en qualitat
d'oient, per no poder assistir a la reunió ni el titular ni el suplent.

• En representació del Consell de Participació Ciutadana de la Comunitat Valenciana, Rafaela
Amezcua Casas, representant de CAVE-COVA.

• En representació del Cos Consular de València, la tresorera del Cos Consular i cònsol de
Mònaco, Francisca Juliá Iborra.

• En l'exercici del seu càrrec com a secretària del Consell de CEVEX, Irene Mateu Andreu, Cap
del Servici de Participació de la Ciutadania i de la Societat Civil.

En representació dels centres valencians en l'exterior en el Consell, les persones següents: 

• En qualitat de vicepresidenta del Consell de Centres Valencians en l'Exterior, Lidia Guillem
Grespo, de la Casa de València a Madrid.

• En representació de la circumscripció d’Espanya: Javier García Senent, de l'Associació Mare
de  Déu dels  Desemparats  de  Sevilla  i  Enric  Alberola  Rossell,  de  la  Casa  de  València  a
Barcelona.

• En representació de la circumscripció d’Europa: Celia García Montoro, de la Casa Regional
Valenciana de París.
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• En representació de la circumscripció d’Amèrica del Sud: Lucas Sancho, del Centre Valencià
de  Còrdova  (Argentina),  Milagros  Teresa  Soliveres,  del  Centre  Valencià  de  San  Juan
(Argentina)  i  Mª  Sofía  Ferrer  Díaz,  de  la  Unió  Regional  Valenciana  de  Mar  del  Plata
(Argentina).

• En representació de la circumscripció d’Amèrica del Nord: José Alberto Sanchis, de la Casa
de València a Washington.

• En representació  de  la  circumscripció  de  la  resta  del  món-Àsia:  Juan  Muñoz  Falcó,  de
l'Associació Cultural Valenciana de Japó.

Assistix, com a personal de suport de la Direcció General, la funcionària Eva Ruiz.

Pren  la  paraula  l'Hble.  Sr.  conseller  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i
Cooperació, en la seua condició de president del Consell. Inicia la reunió donant la benvinguda als
membres assistents.

A continuació, es procedix a desenrotllar els diferents punts de l'Orde del Dia.

PUNT 1r. APROVACIÓ DE l'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.

Se sotmet a l'aprovació del consell  de  CEVEX l'acta de la sessió constitutiva celebrada el 28 de
setembre de 2017, i que es va remetre a totes les persones assistents al seu dia per a la seua
revisió. Atés que no hi ha al·legacions a la mateixa, s'acorda per unanimitat dels assistents la seua
aprovació.

A continuació, el conseller passa la paraula a la directora general, Aitana Mas Mas, qui exposa el 2n
punt de l'orde del dia.

PUNT  2n.  INFORME  D'AVALUACIÓ  SOBRE  LES  SUBVENCIONS  ATORGADES  L'ANY  2017  I
INCIDÈNCIES RELATIVES A LA SEUA JUSTIFICACIÓ.

La directora general exposa breument l'informe sobre les subvencions atorgades l'any 2017 i que ja
va ser remés als membres del Consell.

En la convocatòria s'han subvencionat un total de 39 projectes, per un import total de 200.000
euros. D'estos la millor puntuació es va atorgar a 26 projectes de la modalitat 1, i a 13 projectes de
la modalitat 2.

Estes subvencions han sigut destinades amb un total de 150.000 euros a activitats de despeses i
funcionament (50.000 euros més que l'any passat) i 50.000 euros a despeses d'inversió.

En la  modalitat  1  s'ha repartit  un total  de  142.275 euros  amb un màxim de 6.000 euros  per
projecte mentres que en la modalitat 2 han sigut 50.000 euros amb un límit màxim de 8.000 euros
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per projecte.

Si  es  realitza  una  comparativa  respecte  a  l'any  2016  podem  comprovar  que  s'ha  produït  un
augment tant en el nombre de sol·licituds (39 en 2016 i de 45 en 2017) com en el de concessions
(31 en 2016 enfront de 39 en 2017).

Respecte a les execucions les dades han sigut els següents:

-En la modalitat 1, dels 26 projectes, 23 han justificat el 100%, hi ha hagut una revocació i dos
minoracions. L'execució final ha sigut d'un 88,46%.

-En la modalitat 2, dels 13 projectes, 11 han justificat el 100% i hi ha hagut dos minoracions, sent
l'execució final d'un 92,30%.

No havent-hi més intervencions es passa al següent punt.

PUNT 3. CONVOCATÒRIA DE SUBVENCIONS 2018: PRESSUPOST, NOVETATS I CRONOGRAMA.

Comença el punt Aitana Mas explicant que s'ha enviat la proposta de subvenció per a 2018 per a
ser  aprovada.  Explica  que,  l'any  anterior,  van  faltar  24.000  euros  pel  que,  per  a  enguany,
s'augmenta en 25.000 euros la modalitat 2 que és la que correspon a les despeses d'inversió.

A continuació, es passa a explicar les novetats que s'han produït per a esta nova convocatòria.

En el punt 5 s'incorpora que l'entitat beneficiària podrà subcontractar totalment o parcialment
l'activitat fins a un percentatge màxim de 75% de l'import de l'activitat subvencionada.

Així  mateix  s'afig  que  les  activitats  relatives  a  iniciatives  de  solidaritat  en  els  centres  més
desfavorits  hauran de quedar  perfectament definides  en el  projecte de sol·licitud i  no podran
superar el 30% de la despesa subvencionada.

Una  altra  novetat  és  que  la  despesa  total  del  servici  de  càtering,  restauració,  comestibles  i
avituallament no podrà superar en cap cas el 15% de la quantitat subvencionada.

Estes són algunes de les novetats que han sorgit a partir de les justificacions de l'any 2017.

D'altra  banda,  Aitana  Mas  informa   també  de  les  novetats  que  s'incorporen  en  el  punt  sext
relatives a la presentació de la sol·licitud. Es fa especial insistència en l'obligació de realitzar la
tramitació telemàtica com a conseqüència de la nova Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment
Administratiu Comú de les Administracions Públiques. No obstant això, s'aclarix que els CEVEX que
es  troben  fora  del  territori  espanyol  queden  exceptuats  d'esta  obligatorietat  donada  la
impossibilitat de poder obtindre el corresponent certificat electrònic, al no tindre NIF.
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Respecte  a  les  novetats  en  el  punt  7  sobre  criteris  de  valoració,  s'explica  que  es  valorarà  la
realització  d'estudis  o  anàlisis  prèvies  de  les  necessitats  que  motiven  el  projecte,  havent
d'adjuntar-se el mateix per a poder obtindre els 5 punts establits.

En el punt 8 que regula els criteris per a la determinació de la subvenció s'informa que, si  es
produïx una renúncia, es concedirà a la següent entitat sol·licitant en orde de puntuació, sempre
que haguera superat la puntuació mínima i no haguera resultat beneficiària i sempre que aquesta
renúncia s'haguera produït en el termini d'un mes des de la seua concessió. Amb això es pretén
evitar que les entitats beneficiàries no  esgoten a les últimes setmanes per a renunciar i així, no
perdre els diners de la subvenció permetent que una altra entitat puga optar a la mateixa.

En el punt 12 de justificació de la subvenció s'explica que es va a ser més estrictes a  l'hora de
justificar les despeses perquè la Intervenció així ho exigix. Per a això s'ha incorporat en el text de la
subvenció  les  característiques  que  ha  de  complir  la  factura  perquè  siga  vàlida.  A  més,  serà
necessari remetre la factura original.

Finalment Aitana Mas aclarix que qualsevol dubte podrà ser resolta pel personal del Servici de
Participació Ciutadana i de la Societat Civil, a través del correu electrònic o telèfons de contacte.

Per a finalitzar l'exposició de les novetats del nou text de subvencions, explica Aitana Mas que s'ha
incorporat una nova clàusula que és de compliment obligatori per l'entrada en vigor de la nova Llei
2/2015,  de  2  d'abril,  de  Transparència,  Bon  Govern  i  Participació  Ciutadana  de  la  Comunitat
Valenciana. Esta clàusula introduïx que, si una entitat rep una subvenció superior a 5.000 euros, té
l'obligació de publicitar-ho. En el cas dels CEVEX tots estan obligats ja que la subvenció ascendix a
6.000  euros  mínim.  Esta  difusió  hauran  de  realitzar-la  els  CEVEX  en  la  pàgina  web  o,
subsididariamente, la  Direcció General de Transparència i Participació.

S'informa que, si hi ha acord, s'iniciarien ja els tràmits i es publicaria la resolució de la subvenció
per a la primera setmana de març previsiblement.

Rafaela Amezcua Casas, representant de CAVE-COVA, intervé per a preguntar si no s'ha estudiat la
possibilitat d'allargar el termini de justificació a 31 de desembre i no a 31 d'octubre com està en
l'actualitat,  per a no deixar dos mesos en l'aire ja que entén que, a vegades, no es pot pagar
quelcom que no se sap quan s'a va acabar de realitzar.

Aitana Mas respon que, encara que es comprén allò que s'ha exposat, no es pot modificar esta
data atés que cada vegada s'augmenta més els diners que s'oferix en les subvencions no obstant
això, el personal de què es disposa és el mateix o menys i no es dóna l'abast. De fet, afig que
enguany quasi no s'ha pogut acabar la justificació d'algunes subvencions per que els temps per a
treballar són realment escassos. No es pot córrer el risc de no tancar l'exercici i que s'haguera
d'imputar l'any següent.  El  que sí  que s'intentarà per a  enguany és avançar la resolució de la
concessió i que no siga al juliol, com en anys anteriors.
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En este punt intervé Juan Muñoz Falcó, de l'Associació Cultural Valenciana a Japó i representant
dels CEVEX  d'Àsia, per a preguntar sobre la possibilitat d'aportar les factures sense traducció atés
que al Japó no hi ha l'alfabet llatí i això ho dificulta molt. Irene Mateu respon que la Llei 39/2015
obliga  que qualsevol documentació que es presente com a justificació o per a qualsevol altre
tràmit ha d'estar traduïda en els idiomes oficials de la comunitat autònoma.

No havent-hi més intervencions es passa al següent punt.

PUNT 4. TRAMITACIÓ DE LA NOVA LLEI DE GOVERN OBERT DE LA COMUNITAT VALENCIANA (QUE
INTEGRARÀ LA LLEI DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA I FOMENT DE l'ASSOCIACIONISME).

En este punt intervé Manuel Alcaraz per a explicar que la voluntat del Govern era separar de la Llei
de Transparència la part de Participació Ciutadana i CEVEX i, per tant, desplegar la llei. No obstant
això, per qüestions tècniques i jurídiques, s'ha decidit realitzar un nova Llei que es denominarà Llei
de  Govern  Obert  i  que  integrarà  tant  la  transparència  com la  participació,  entre  altres  coses.
Explica que és un moment difícil atés que s'està al final de la legislatura i fer una nova llei requerix
molts  tràmits  que s'allarguen en el  temps però s'intentarà arribar a  terme.  Passa la paraula a
Aitana Mas perquè informe de sobre la tramitació i de tot allò que afecte els centres valencians en
l'exterior.

Aitana informa que al dia següent se'ls remetrà per correu electrònic la part del text que afecta els
CEVEX. Com a novetat, apunta que el més important és que s'obrirà el  portal de participació en
què  hi  haurà  una plataforma informativa.  També es  promourà l'elaboració  d'un  registre  de  la
ciutadania  valenciana en  l'exterior  amb què  es  pretén  que  també supose  un  mecanisme que
servisca de comunicació entre l'exterior i la Generalitat Valenciana.

D'altra banda i respecte al text de la Llei se sol·licita que s'estudie i  es facen les aportacions i
suggeriments que es consideren i es facen arribar a través de la Vicepresidència. Hi ha 2 o 3 mesos
per a això. Estes aportacions seran estudiades i, a més, es facilitarà suport tècnic, tot això amb la
finalitat de millorar el text.

Atés que no hi ha intervencions, es passa al següent punt de l'Orde del Dia.

PUNT 5. INFORMACIÓ GENERAL SOBRE EL CONGRÉS CEVEX.

Comença Aitana Mas l'exposició d'este punt fent al·lusió al Decret 94/2016, de 22 de juliol, pel
qual es regulen els centres valencians en l'exterior de la Comunitat Valenciana el qual establix que
cada 4 anys se celebrarà un Congrés presencial de comunitats valencianes en l'exterior.

Per això, este 2018 es realitzarà este Congrés, que està previst per als dies 26, 27 i 28 d'octubre, a
Alacant.
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El cronograma previst és el següent:

El divendres vesprada hi haurà una recepció de benvinguda i una conferència inaugural. També hi
haurà un sopar.

El Dissabte s'entrarà més en matèria pel que Aitana Mas sol·licita als membres del Consell que
facen suggeriments sobre els temes a tractar en el Congrés. Així mateix explica que no hi haurà
activitats d'una certa índole sinó més aïna sobre altres aspectes com ara relleu generacional,  vot
pregat, etc. Sobretot el que es pretén és tractar temes que realment interessen. En este sentit
comenta ja s'han rebut algunes aportacions. 

El diumenge hi haurà una visita més cultural a Alacant i inclús a Elx.

El que sí que es requerix és que es confirme com més prompte millor les persones que assistiran
atés que s'ha de gestionar un contracte perquè una empresa organitze este esdeveniment. Des de
la Conselleria s'ha invitat a un representant per centre i  als representants del  consell,  amb les
despeses de desplaçament, allotjament i  manutenció coberts.  S'ha obert la possibilitat  que de
cada  CEVEX  vinga una persona més amb les despeses d'allotjament i manutenció, no així els de
desplaçament. A més, per temes de sensibilitat, es deixarà la volta oberta per si volen tornar amb
posterioritat.

Aitana Mas manifesta el  seu desig que tots assistisquen perquè és una gran oportunitat  per a
conéixer-se.

Juan Muñoz intervé per a manifestar que la realització del Congrés li pareix molt interessant. 

Francisca Juliá Iborra,  tresorera del Cos Consular i cònsol de Mònaco, en representació del Cos
Consular de València, pregunta les dates i es confirmen el 26, 27 i 28 d'octubre de l'any en curs,
coincidint amb el canvi horari.

Sense més intervencions es passa al punt 6 de l'Orde del Dia.

PUNT 6. ACTES DE LA SETMANA FALLERA 2018.

Aitana  informa els  presents  que,  com  tots  els  anys,  s'està  treballant  en  les  activitats  que  es
desenrotllaran durant les festes falleres de 2018. Afig que s'ha enviat correu electrònic respecte
d'això però que, fins a este moment, no s'han rebut moltes confirmacions. En tot cas, passa a
exposar el calendari provisional:

DIA 12 DE MARÇ: Excursió a Alacant per a visitar Els Fonts de l'Algar, Guadalest i menjar a Altea.
DIA 13 DE MARÇ: Visita cultural al Palau de la Generalitat i als Corts.
DIA 14 DE MARÇ: Visita a Capitania General i recepció en l'Ajuntament de València amb assistència
a la Mascletà.
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DIA 15 DE MARÇ: Recepció en el Palau de la Generalitat.

S'informa que les activitats relatives a visites estan totes confirmades a excepció de la recepció en
el Palau de la Generalitat, prevista per al dia 15, que està a falta de confirmació de disponibilitat,
per part de protocol de Presidència.

S'aprofita per a sol·licitar als membres del consell que difonguen estes activitats per a saber si els
CEVEX assistiran.

Ramón Ferrer, president de l'Acadèmia Valenciana de la Llengua, pregunta si els  presents en el
consell poden assistir al que Aitana Mas respon que tots, CEVEX i consell CEVEX estan invitats.

Ana Noguera Montagud, consellera del Consell Valencià de Cultura, en representació del Consell
Valencià de Cultura, intervé per a oferir la possibilitat de realitzar visites en el Consell Valencià de
Cultura.

No havent-hi més intervencions es passa al següent punt de l'Orde del Dia.

PUNT 7. PRECS I PREGUNTES

Aitana exposa, en primer lloc, les funcions que s'han assignat a la Vicepresidència del Consell, que
recau sobre Lidia Guillem, i que són: 

• Substituir el president en les seues funcions en cas de vacant, absència, malaltia o una altra
causa legal.

• Coordinar els grups de treball que pogueren formar-se en el si del Consell CEVEX.
• Coordinar i arreplegar les diferents propostes que pogueren sorgir de les distintes vocalies

del Consell.
• Informar periòdicament el  president  del  Consell   de qualsevol  circumstància que s'haja

produït en relació als anteriors punts.

En general es tracta d'unes funcions que tracten de coordinar la coordinació entre els  CEVEX i la
Direcció General de Transparència i Participació. Aprofita per a preguntar l'opinió dels membres
del consell, en general, i de Lidia Guillem, en particular, qui opina que, sent unes funcions molt
genèriques, donen flexibilitat a qualsevol tema que poguera sorgir. A més, apunta que, si algun
vocal del consell vol proposar quelcom de manera individual, pot fer-ho a través d'ella.

Aitana afig que, ja que hi ha la figura de la vicepresidència, que les propostes que sorgisquen es
canalitzen a través d'ella.

Lidia Guillén sol·licita la possibilitat d'utilitzar el  mig de les videoconferències que es realitzen en
els consells, reservant la sala, per a poder reunir-se els distints  CEVEX quan així  ho consideren.
Aitana Mas respon que cal tindre en compte que s'estan utilitzant espais d'una altra conselleria i
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que pot no ser factible però que, no obstant això, s'estudiarà la possibilitat.

Intervé novament Ana Noguera en relació a les activitats de 2018. Proposa que, atés que enguany
coincidix amb el centenari del naixement dels compositors Matilde Salvador i Francisco Llácer Pla,
es podrien enfocar algunes activitats culturals entorn de les seues figures per a donar a conéixer la
seua obra. El conseller agraïx este oferiment.

Al fil, Ramón Ferrer explica que l'Acadèmia Valenciana de la Llengua fa conferències tots els anys,
per exemple, enguany del Misteri d’Elx, entre altres. Per això, l'Acadèmia Valenciana de la Llengua
posa a disposició la possibilitat de realitzar conferències atés que seria un benefici, a més, sense
costos, atés que els mateixos anirien a càrrec de la pròpia Acadèmia. El conseller comenta que hi
ha hagut una experiència recent amb motiu del 70 aniversari de la Casa Regional de París en la va
haver-hi una actuació, concretament de la capella dels  Ministrers. Per tant, la conselleria ha de
pensar en un mecanisme per a oferir activitats. També es poden proposar idees. No obstant això,
s'aclarix que la funció d'esta Conselleria no és de caràcter cultural ni es té la capacitat tècnica ni
personal suficient. No obstant això, agraïx l'oferta també de l'Acadèmia Valenciana de la Llengua.

Ana Noguera aclarix que la seua proposta va enfocada a activitats tipus conferències, difusió, etc.
Es tracta de que els CEVEX suposen un altaveu de qüestions culturals. 

Juan Muñoz proposa que, des del Govern Valencià del que depenen, s'envie material als  CEVEX
(llibres, fullets turístics, …), amb la finalitat de poder repartir-ho i fer arribar fora esta informació.
Aprofita per a preguntar quin tipus de materials podrien ser enviats. El conseller respon que ja
s'està treballant eixe tema. Hi ha una sèrie de paquets relatius a turisme que sí que es podrien
preparar i enviar a cada CEVEX. Afig a més, que enguany és el 600 aniversari de la Generalitat i es
faran actes commemoratius, per la qual cosa se suposa que hi haurà publicacions específiques que
es podrien enviar.

Per a finalitzar es proposa als  CEVEX que si algun té algun interés en  quelcom concret que  ho
sol·licite.

No havent-hi més intervencions, el conseller agraïx a  tots els membres la seua presència en este
consell i es tanca la sessió a les 14:38 hores.
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